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«ELAk soberanismo programatikotik soberanismo 
praktiko eta eraginkorrera iragan behar du» 

• Zein izan behar du sindi
katu abertzaleen zeregina 
orain? ELAren Kongresuan 
LABen izenean egin zenuen 
hitzaldian, sindikalismoa
ren zeregin aktiboaren alde 
mintzatu zinen, eta interlo
kuzio gune bat bultzatzeko 
aukera aipatu zenuen. 
Sindikalismo abertzaleak ze
regin garrantzitsua du estrate
gia nazional eta soberanistan, 
etaoraingo egoera mugiaraz
teko ere bai. Guretzat, oso za
puzgarria da azkenengo bi ur
te hauetan arlo soziopolitiko
an batik bat ELAk izandako 
ikuspegia . Arlo sindikalean 
batasun sindikalak funtziona
tu du, baina arlo soziopolitiko
an etenaldi handi batean sartu 
zen Lizarra-Garaziko Akordio
az geroztik. Guk uste dugu 
ELAren Kongresua bukatu eta 
gero sindikalismo abertzaleak 
berriro berreskuratu behar 
duela bere interlokuzio eta 
erreferentzialtasun politikoa, 
eta gauzatze fasera eraman 
behar dugu teorikoki ELAk eta 
LABek ditugun konpromiso 
soberanista eta gatazka gain
ditzeko konpromisoa. ELAri 

Palestinaren eredua: palestina
rrek subjektu nazional bat erai
ki zuten, eta lurrik gabe eta ins
tituziorik gabe subjektu 
nazional hori subjektu negozia
tzaile bihurtu zuten, nazioarte
ko komunitateari begira eta 
estatuen aurrean. Guk herri 
gisa subjektu nazional bat erai
ki behar dugu, herri gisa gure 

inmobilismotik ateratzeko es
katzen diogu, soberanismo 
dialektiko eta programatikotik 
soberanismo praktiko eta era
ginkorrera pasatu behar da. 
LAB erabat prest dago ELAre
kin horrelako gauzei buruz hitz 
egiteko. 
• Garai batean ELAk eta 
LABek sherpa lanak egin zi
tuztela esan izan da. Berriz 
ere horrelakorik behar da? 
Abertzaletasuna historikoki 
halako une batean dagoenean, 
ez dugu ikusten, gure izaera 
kontuan hartuz, bakarrik para
metro sindikaletan murgildu
rik egon behar dugunik; gure 
ustez, 1994tik 1998ra arte 
ELAk eta LABek egindako el
karlanari heldu behar zaio, eta 
horrek izan zuen eragina izan 
berriro. Izan ere, ziur gaude el
karlan hori gauzatzeko fasean 
sartuko balitz, estrategia na
zional eta soberanista horre
tan sartuta eta konpromisoak 
adierazita, eragin handia izan
go lukeela, orain alderdien ar
tean ez dagoen batasuna iza
teko. 
• CCOO eta UGT sindika
tuek egun hauetan azaldu 

eskubide demokratikoak defen
ditzeko eta gauzatzeko. Asko
tan esaten da ETAk ez duela 
ordezkatzen herri hau; argi gel
ditu behar du herri hau ordez
katzeko subjektu bat behar 
dela. 
• Estrategia soberanista 
mahai gainean jartzen dene
an, EAJk eta EAk plantea-

dituzten jarrerak bat datoz 
PP-PSOE itunarekin? 
Ikusten da CCOO eta UGT 
erabat kutsatuta daudela Ma
drilek sortzen dituen diskurtso 
eta erregistro ez. Azken egun 
hauetan hedabide batzuetan 
agertu da Baskongadetan dik
tadura abertzalea dagoela, eta 
Fidalgo eta Mendez Bilbora 
etorri dira diskurtso berbera 
egitera, CCOO eta UGT sal
buespen egoeran bizi direla 
esatera. Lotsagarria da adie
razpen hori, errealitatea era
bat alderantzizkoa da eta. He
men sindikalismo abertzalea 
ari da jasotzen politika hori , 
Madrilgo Gobernuaren esku
tik eta UGT eta CCOO sindi
katuen laguntzarekin. Hor da
go zer gertatzen ari den Hobe
tuz-ekin, INEMen transferen
tziarekin, Nafarroan ELA eta 
LAB jasaten ari garen apart
heid sindikalarekin. 
• Nola ikusten duzu Gizarte 
Agiriaren afera? 
Bai formarekin, gaia atzeratu
ta, bai edukiarekin, Gasteizko 
Parlamentuak sentiberatasu
nik ez duela ikusten da. PP eta 
PSOE egiten ari diren politika 

tzen dituzten eragozpenen 
artean, atzean nahikoa 
gehiengo zabala ez eduki
tzea aipatzen da. 
Euskal Herrian badugu nahikoa 
indarr subiranotasun estrategia 
martxan jartzeko eta, martxan 
jartzen badugu, estatuak nego
ziazio prozesu batean sartzen 
behartzeko. Arlo politikoan, 

frontista kontuan hartuz, 
bitxia da EAjrekin bat egin 
izana itun sozialaren gaian, 
soldata sozialaren eskakizu
naren inguruan; hor ikusten 
da eredu soziala. Mingarria 
da, langileentzat eta egoera 
horretan dauden hainbat sek
torerentzat, ikustea diputazio
etan edo gobernuetan ez dau
katela inolako eragozpenik 
milioitako soldatak igotzeko 
baina politika soziala egiteko 
unean ihes egiten dutela. Sin
dikatuen aldetik eta mugi
mendu sozialen aldetik, segi
tuko dugu eskatzen soldata 
duin bat gure herrian dauden 
hainbat sektore txirorentzat. 
Argi daukagu Parlamentuan 
egiten den argazkiak ez duela 
zerikusirik gizartean ematen 
denarekin. 
• EHk Gasteizko Parlamen
tuan parte hartu edo ez, 
horrek ba al du eraginik gai 
honetan? 
EHrentzat, Parlamentuan 
egotea eta bere pisu politikoa 
adieraztea aztertzeko aukera 
izango litzateke, benetan 
botoak Gizarte Agiri hori ate
ratzeko erabakigarriak balira. 

sindikalean eta sozialean, Eus
kal Herrian badago sare organi
zatiboa prozesu hori lantzeko 
eta era demokratikoan Euskal 
Herria eraiki kontzeptu horre
tan gero eta sektore gehiago 
erakartzeko. Egia da konfronta
zio dinamika batean gaudene
an horrelako gauzez hitz egitea 
irreala dirudiela, baina ziur 
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«Palestinarrek 
subjektu nazionala 
eraiki, eta lurrik eta 
instituziorik gabe 
gune negoziatzaile 
bihurtu zuten» 

ELA-LAB 

" «Sindikalismo 
abertzaleak berriro 
berreskuratu behar 
du interlokuzio eta 
erreferentzialtasun 
politikoa» 

nago abertzale eta sektore 
aurrerazaleen artean prozesu 
hori martxan jartzen badugu, 
gai izango garela sektore gehia
go biltzeko eta dinamika eraiki
tzailea sortzeko. Egun hauetan 
euskara eta irakaskuntza arloan 
erakusten ari den bezala, larun
bat honetan izango den hezkun
tza arloko Lizarraren eredua 
toki askotara eraman beharko 
genuke . 
• Zenbateraino baldintza
tzen du ETAk -borroka 
armatuan aurrera segituz
abertzaleen arteko adosta
suna bilatzea edo estrategia 
nazionala hitzartzea? 
Estatuen jarrerari so eginez, ez 
zaie axola gatazka politikoak 
irautea: abertzaletasunari aurre 
egitea axola zaie. Hori ikusita, 
guk eraiki beharreko fase politi
koa borroka armaturik gabeko 
fasea da. Horretan ikusi behar 
dugu zein motatako tresnak, 
proposamenak eta konpromi
soak martxan jartzeko prest 
gauden. Beste egoera gogorre
tan ere gai izan gara hitz egite
ko eta hori egiteko , eta nik 
garbi ikusten dut borroka arma
tua gainditzea abertzaleen 
eskuetan dagoela. 
• Su-etena hautsi izanak 
noraino sortu du EAJ eta 
EAren barnean mesfidantza 
handiegia berriz ere proze
sua abian jartzeko? 
Gertatutakoak esperientzia 
izan behar du denontzat. Espe
rientzia oso garrantzitsua izan 
da abertzaleontzat, historikoki 
inoiz izan ez duguna, eta espe
rientzia horretatik ere bakoi
tzak zerbait ikasi behar du. Ziur 
nago ezker abertzaleak ere 
baduela zer ikasia. Zailtasunen 
gainetik, gizarteko sektore 
abertzale eta aurrerakoiek 
eskatzen digute akordio horie
tara ailegatzeko eta herri hau 
martxan jartzeko. Orain, espai
nolismo eta jakobinismoaren 
aurka, ez daukagu beste alter
natibarik. 


